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O uplynulém roce a dění ve Sdružení pěstounských rodin (SPR) i o další novele zákona č. 359/1999 Sb. jsme hovořili 
s předsedou SPR Pavlem Šmýdem. A také jsme se lehce dotkli výročí, které čeká SPR v roce 2025.

První otázka je jasná: co se v roce 2024 v SPR změnilo, zlepšilo, začalo… a ještě to potřebuje dokončit?
Rok 2024 byl jednoduše řečeno pracovní. Nekonaly se tu žádné převratné změny, všichni dobře dělali svoji práci a nenastá-
valy žádné excesy. Za to jsem rád. 

Rozpracovaná věc je rozvoj pobočky na Vysočině, který se ne úplně daří. Mysleli jsme si, že se pobočka rozběhne dynamic-
ky – a není to tak. Máme tam dvě pracovnice na částečný úvazek a rodin v řádu jednotek. Na Vysočině je totiž trošku jiná po-

litika – OSPODy si rodiny doprovázejí samy. Další věc je, že je to méně lidnatý kraj, takže je tam i méně pěstounů. Možná je 
to i horším dopravním spojením do Telče, která je už na kraji Vysočiny, než v případě Jihlavy, kam většina občanů směřuje 
na úřady. Budeme se tedy muset přestěhovat.

Podobně obtížně začínala poradna v Českých Budějovicích. Ovšem po malých krůčcích, díky úsilí, známosti v oboru 
a poskytování kvalitních služeb došli k tomu, že nyní doprovází téměř čtyřicet rodin a daří se jim. Pěstouni jsou často 
konzervativní a přecházejí k nám teprve po několikanásobné dobré zkušenosti a třeba ještě na doporučení svých známých.
Plzeň jede ve velkém nejen po odborné stránce. Daří se jim dobře i práce s veřejností a spolupráce s krajským úřadem  
a dalšími institucemi. Mám moc hezkou zkušenost s jejich přestěhováním do nových prostor. Chtěli opravdu velkou po-
bočku, což mi nepřišlo praktické, protože většinou jezdí po rodinách a spoustu práce mohou udělat z domu. Ale ukázalo 
se, že pracovnice do těch kanceláří opravdu chodí, protože jsou spolu rády. Navíc to místo, které si vybraly a samy upravily, 
je v uvozovkách jejich druhý domov. Větší prostory jim také umožnily pořádat více seminářů, kulatých stolů a podobných 
aktivit. A to je hezký příklad skupiny lidí, kteří táhnou za jeden provaz.

A jak to funguje v Kroměříži?
Také dobře. Tým se stabilizoval, rodin přibývá, takže se zvyšují úvazky. Na Kroměřížsku už si pracovnice udělaly dobré jméno, 
takže k poslednímu prosinci 2024 měly největší přírůstek rodin ze všech poboček. Děvčata, která nastoupila krátce po 
absolvování školy, už získala zkušenosti, OSPODy je doporučují a všichni vědí, že v SPR se bojuje za děti. Také spolupráce 
se soudy je tam velmi dobrá.

Jak se má nejstarší poradna v Brně?
V Brně je velká skupina lidí, velmi různorodá, která se teď trochu hledá. Koncem roku přibyly dvě nové pracovnice, protože 
nám díky novele zákona připadlo téměř 80 nových rodin. Nyní tedy brněnská pobočka doprovází kolem 250 pěstounských 
rodin. A teď se řeší, jak nastavit řízení a spolupráci v tak velkém týmu. Třeba intervizní záležitosti probírat v 15 lidech prostě 
nejde. Takže musí dobře fungovat systémy, ale zároveň se z toho nesmí vytratit pozornost vůči jednomu každému člověku. 

Novelu zákona č. 242/2024 Sb., kterou se upravoval zákon č. 359/1999 Sb., jste už zmínil. Za SPR jste byl v pracovní sku-

Foto: Magistrát města Brna / Zdeněk Kolařík

Ve Sdružení pěstounských rodin se bojuje za děti

SLOVO ŘEDITELE
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pině. Jak to dopadlo a jaké změny od 1. ledna 2025 tedy nastaly?
Myslím si, že tato poslední novela je dost dobrá. Napravila spoustu věcí, které bylo potřeba narovnat. Samozřejmě pořád 
je velká snaha, aby děti vyrůstaly v rodinách. Velmi zásadně novela vstoupila do zdravotnických zařízení a v podstatě jim 
odebrala děti. Kojenecké ústavy byly systémově zrušeny. Tento krok má své příznivce i odpůrce. A teď se připravují další 
úpravy, kdy by výhradně do rodin měly jít všechny děti do sedmi let. Je to odvážný plán, hledají se cesty, jak ho realizovat, 
a také jaké výjimky bude možné uplatnit: např. velké sourozenecké skupiny a náročné děti, které si pěstouni netroufají 
přijmout.

Dalším krokem by mělo být vytvoření velice specializovaných zařízení, která přijmou děti se závažnými problémy nebo 
dočasně odlehčí pěstounské rodině, když to bude potřebovat. A musí to být zařízení ne plošná, tak jak byly dosud všechny 
ústavy stejné, ale opravdu vysoce odborná. Tak to je ten sen před námi.

Novela také změnila statut svěřenectví.
V novelizaci se svěřenecké vztahy také řešily a změnily se na pěstounské. Pro Sdružení to znamenalo příchod dalších více 
než sto rodin. Brněnská pobočka se tedy rozrostla o další dva úvazky, což jsme řešili na podzim 2024, protože k 1. lednu 
2025 už tyto dvě nové pracovnice musely být proškolené.

Nastala ve Sdružení minulý rok nějaká situace, která vás potěšila?
Moc hezké bylo vánoční setkání pěstounských rodin v Brně. Zájemců se přihlásilo tolik, že se kapacita naplnila během pěti 
dnů. Sešli jsme se v kulturním domě Omega, vytvořili jsme skupiny, aby si pěstouni mohli v menším kruhu popovídat  
o tom, co prožívají. Řada pěstounů se také nabídla, že by byli ochotni pomáhat s volnočasovými aktivitami pro děti a že by 
se vůbec rádi zapojili do práce Sdružení. Takže jako bychom se vraceli na počátek SPR v roce 1995, kdy se dali pod vedením 
pana Opatřila dohromady nadšení pěstouni, kteří chtěli něco dělat. Z toho mám radost a věřím, že se to podaří přetavit do 
aktivit, které prospějí všem rodinám.

Druhá věc, ze které mám také radost, je nekončící zapojení Podnikatelské fakulty VUT v Brně. Staronový pan děkan hovořil 
o tom, že je potřeba zvědomit mladým lidem odpovědnost také za jiné lidi, kteří na tom třeba nejsou dobře. Jednou za rok 

organizují vánoční strom, pod kterým se sejde kolem 160 dárků, ale on považuje za důležité, aby na to studenti pamatovali 
v průběhu celého roku. Chtěl by, aby Podnikatelská fakulta byla partnerem SPR v tom smyslu, že studenti se budou podílet 
na doučování, případně volnočasových aktivitách. Bere to jako osobní věc, že na škole najde mezi svými studenty šest lidí, 
kteří dobrovolně věnují svůj čas pěstounským dětem.

Novou dobrou zkušenost jsme udělali se spoluprací s organizací ADRA. V plánu měli dlouhodobý kontakt s další pomáhají-
cí organizací, takže jsme se nad tím sešli a vyplynulo z toho, že jejich dobrovolníci budou věnovat svůj čas také doučování 
dětí a volnočasovým aktivitám. ADRA má zásobu dobrovolníků, kteří zároveň podléhají přísným pravidlům a prověřování, 
takže je to pro rodinu bezpečné, což považuji za důležité.

Rok 2025 bude také rokem výročním, SPR bude mít 30 let. Co se chystá?
Připravujeme konferenci pro odborníky, která by měla být v Praze 3. a 4. dubna v konferenčním centru Univerzity Karlovy. 
Záštitu převzala dokonce manželka prezidenta paní Eva Pavlová a také Klára Šimáčková Laurenčíková, náměstkyně ministra 
pro evropské záležitosti a zmocněnkyně pro lidská práva. Za téma jsme zvolili Hranice péče. 

V září chceme uspořádat velký Den pěstounských rodin. Konat by se měl na Biskupském gymnáziu v Brně, aby se nás mohlo 
sejít co nejvíce. S přednáškou, seminářem, muzikou, zábavami pro děti… Abychom si to všichni užili.

S Mgr. Ing. Pavlem Šmýdem, předsedou Sdružení pěstounských rodin, 
hovořila Lenka Pospíšilová
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NAŠE POSLÁNÍ, VIZE A HODNOTY

Naším posláním je podporovat pěstounské rodiny a jiné pečující osoby v jejich rozhodnutí dát dětem, které to potřebují, 
šťastnou a spokojenou rodinu. Poskytujeme trvalou podporu, poradenství, odbornou pomoc, vzdělávání a doprovázení 
dětem a pečujícím osobám.

Naší vizí je vytvořit společnost, ve které je pěstounství respektováno a oceňováno jako hodnotná forma náhradní rodinné 
péče o děti. Chceme, aby pěstounské rodiny měly dostatek podpory a příležitostí k rozvoji svých kompetencí, aby mohly 
dětem poskytnout bezpečné a láskyplné prostředí pro jejich rozvoj.

Věříme, že tímto způsobem přispějeme k tomu, aby děti v pěstounských rodinách měly to nejlepší možné dětství.

Naše hodnoty

Dítě v rodině 
– náhradní rodiny jsou 
pro nás plnohodnotné. 
Spoluprožíváme jejich 

radosti i starosti.

Bezpečí a otevřenost 
– podporujeme 

a nasloucháme. Vytváříme 
bezpečný prostor 

pro sdílení a dialog.

Humor a kreativita 
– spojují nás 
a posouvají.

Partnerství a spolupráce 
– ve Sdružení podporujeme 

partnerství s pěstouny, 
odborníky a státními institucemi. 

Vycházíme si vstříc. Respektujeme své 
názory, snažíme se nacházet 

nejlepší řešení.

Odvaha 
– k prosazení nejlepšího zájmu 

dítěte vystupujeme ze své 
komfortní zóny.
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ORGANIZAČNÍ SCHÉMA 

Výbor 
Sdružení pěstounských rodin z.s.

Ředitel Sdružení

Úsek ředitele

Vedoucí Poradny 
náhradní rodinné 

péče Plzeň
Sociální pracovník

Mzdová účetní Finanční účetní Asistentka PR manažer
Projektový 

manažer

Koordinátor 
vzdělávání

Koordinátor 
dobrovolníků

Organizátor 
vzdělávání

8x sociální pracovník

Sociální pracovník
Znojmo

Poradny náhradní 
rodinné péče

Poradna náhradní 
rodinné péče Kroměříž 

 Vedoucí Poradny 
náhradní rodinné 

péče Kroměříž
Sociální pracovník

Správce knihovny 

2x psycholog

6x sociální pracovník

4x sociální pracovník

Psycholog

Poradna náhradní 
rodinné péče 

České Budějovice

Vedoucí Poradny 
náhradní rodinné péče 

České Budějovice
Sociální pracovník

Sociální pracovník

6x sociální pracovník

Vedoucí Poradny 
náhradní rodinné 

péče Praha
Psycholog

Poradna náhradní 
rodinné péče Praha

Poradna náhradní 
rodinné péče Plzeň

Vedoucí Poradny náhradní 
rodinné péče Brno 
Sociální pracovník

Poradna náhradní 
rodinné péče Brno

Poradna náhradní 
rodinné péče Telč

Vedoucí Poradny náhradní 
rodinné péče Telč
Sociální pracovník

2x psycholog

Sociální pracovník
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Sdružení pěstounských rodin z.s.
Poradna náhradní rodinné péče
Vedoucí: PhDr. Alena Michalová
Na Zlatnici 144/8
147 00 Praha 4

Sdružení pěstounských rodin z.s.
Poradna náhradní rodinné péče
Vedoucí: Mgr. Hana Benadová
Purkyňova 1020/27
301 00 Plzeň 3

Sdružení pěstounských rodin z.s.
Poradna náhradní rodinné péče
Vedoucí: Mag. Alena Vítková
Soudní 9
767 01 Kroměříž

Sdružení pěstounských rodin z.s.
Poradna náhradní rodinné péče
Vedoucí: Sylva Dvořáčková
Anenská 10
602 00 Brno

1

2

3

4

Sdružení pěstounských rodin z.s.
Poradna náhradní rodinné péče
Vedoucí: Mgr. Tereza Poštová
Lannova 205/16
370 01 České Budějovice 
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KDE NÁS NAJDETE 
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Sdružení pěstounských rodin z.s.
Poradna náhradní rodinné péče
Vedoucí: Mgr. Zdeňka Zamazalová
nám. Zachariáše z Hradce 70
588 56 Telč 
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46 celkový počet 
zaměstnanců  

Poradna NRP Brno
Počet pracovníků: 10 klíčových pracovnic, 2 psycholožky 
Počet doprovázených rodin: 187

Poradna NRP České Budějovice
Počet pracovníků: 2
Počet doprovázených rodin: 25

Poradna NRP Kroměříž
Počet pracovníků: 5 klíčových pracovnic, 1 psycholožka
Počet doprovázených rodin: 70

Poradna NRP Plzeň
Počet pracovníků: 7 klíčových pracovnic, 2 psycholožky
Počet doprovázených rodin: 136

Poradna NRP Praha
Počet pracovníků: 5 klíčových pracovnic, 1 psycholožka
Počet doprovázených rodin: 82

Poradna NRP Telč
Počet pracovníků: 2
Počet doprovázených rodin: 12

Poskytli jsme
Přes 200 konzultací osobně, telefonicky, prostřednictvím sítí pro zájemce o náhradní rodičovství

Uspořádali jsme
89 vzdělávacích akcí pro osoby pečující (webinářů, seminářů a víkendů)
27 rodinných akcí 
7 seminářů a besed pro odborníky
5 supervizí pro osoby pečující 
5 táborů pro děti v pěstounské péči
3 akce pro mladé
2 besedy pro veřejnost
1 den otevřených dveří

Zveřejnili jsme 
15 článků na blogu www.pestouni.cz
5 dílů podcastu Náhradka na www.podcasty.pestouni.cz
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ZHODNOCENÍ ROKU 2024 ZA JEDNOTLIVÁ PRACOVIŠTĚ

Poradna náhradní rodinné péče Brno

Co se u nás v poradně v roce 2024 změnilo, zlepšilo nebo začalo?
Na naši poradnu v Brně se v roce 2024 obrátili noví zájemci o doprovázení. Přibyly nové rodiny, zejména z okruhu nezpro-
středkované pěstounské péče. Potěšil nás rovněž zájem rodin, které s našimi službami učinily dobrou zkušenost  
a přešly ke Sdružení pěstounských rodin od jiných doprovodných organizací. Dobré jméno naší organizace a téměř třicet 
let podpory pěstounů nás zavazuje být jim dobrými partnery a odvádět kvalitní a profesionální práci. Velmi kladně hodno-
tím, že se nám daří držet stabilní tým klíčových pracovníků a psycholožek i tým zabezpečující odborné vzdělávání pěstou-
nů. Za důležité považujeme podporovat sounáležitost našich pěstounských rodin příležitostným setkáváním na kulturních 
a relaxačních akcích i programech pro děti.

Nejvíce si však pěstouni váží citlivého, lidského přístupu ke svěřené rodině a dětem. Přáním a posláním nás všech je zejmé-
na řídit se „nejlepším zájmem dítěte“. 

S čím nejčastěji pěstouni potřebují pomoct?
Pěstounům chceme pomáhat dobře se zhostit náročného životního poslání, ale i být vnímaví ke každodenním starostem 
a námahám. Přicházíme s nabídkou konkrétní pomoci, řešení těžkostí při výchově, výuce i zpracování životního příběhu. 
Pěstouni velice oceňují možnost konzultací s našimi psycholožkami a cenné je i vzájemné sdílení zkušeností mezi pěstouny.

Jaké aktivity pro děti a rodiny pořádáme?
Díky obětavosti a akčnosti našich klíčových pracovníků a pana ředitele pořádáme každým rokem letní tábory. Pro děti je to 
týden perfektních zážitků, zároveň i terapeutického působení canisterapie a pro organizátory i příležitost poznat děti jako 



22 23

jejich kamarády. Také se nám osvědčil příměstský tábor. Velkou oblibu si získaly i výpravy na ferraty pro starší, zdatnější 
děti. Zvláštní pozornost věnujeme dospívajícím, kteří již brzy dosáhnou zletilosti. Motivujeme je k získávání dobrého vzdě-
lání, finanční gramotnosti i orientace k postupnému osamostatňování. Důležité je i povzbuzení a relaxace našich milých 
pěstounek. O pobyt maminek je vždy velký zájem. Společné tvoření i sdílení radostí vždy přináší nový elán 
a optimismus do dalších dní. 

Z hlediska vzdělávání klademe důraz na to, aby obsah vzdělávání co nejvíce odpovídal aktuálním potřebám pěstounů. 
Také se nám dařilo uskutečnit několik prorodinných akcí díky podpoře OZ MMB, například adventní setkání pěstounských 
rodin anebo už zmíněný pobyt maminek.  

Na mnohé akce zveme i pěstouny „veterány“, kteří podporu a sdílení také potřebují. Dosažením zletilosti dětí dohody 
o výkonu pěstounské péče končí, ale pěstouni často řeší mnohé problémy a s důvěrou se na nás dále obracejí. 

S kým spolupracujeme?
Naše poradna dlouhodobě spolupracuje s vysokými školami. Studenti VUT již několik let připravují pro děti v PP krásné 
vánoční dárky. Ale ještě více si pěstouni váží, že studenti pedagogické fakulty a fakulty sociálních studií přicházejí do rodi-
ny jako dobrovolníci. Pomáhají dětem s opakováním učiva, ale i s lepší motivací ke zvládnutí toho, co se jim zrovna nedaří. 
Pro děti to jsou takoví starší „kamarádi“. Úspěšně se také rozvíjí spolupráce s organizací ADRA, která disponuje týmem 
dobrovolníků. 

Co říkají o naší práci samotní pěstouni? 
Důležitá je pro naši práci zpětná vazba i názory a připomínky samotných pěstounů. Těmi se zabýváme na společných 
poradách a intervizích. Klíčový pracovník spolu s pěstouny v pravidelných intervalech hodnotí spolupráci, doprovázení 
a vzdělávání v uplynulém roce.

Velmi nás potěšilo poděkování pěstounské rodiny P.

„Naši drazí,
na posledním setkání pěstounských rodin jste zmínili hodně lidí, rozebírali se děti, pěstouni, soudci, biologičtí rodiče. Bylo to 
hodně zajímavé…

Avšak o kom se vůbec nemluvilo, jste byli vy sami. Přitom jste pro nás tak moc důležití.   

Chtěli bychom vám všem poděkovat za to, co pro nás děláte. Se svým vzděláním byste mohli sedět někde v teplých kancelářích 
a v pracovní době si dělat cokoli. Ale vy žijete i naše životy, starosti a vše, co k tomu patří. Není to jen práce, ale i poslání a my si 
toho moc vážíme.

Chceme vám všem za to vzdát úctu a poděkovat.“

Co očekáváme do dalšího roku?
V roce příštím, s platností novely zákona č. 242/2024 Sb., očekáváme nárůst tzv. svěřeneckých rodin, které budou postaveny 
na roveň rodinám pěstounským. Víme, že tyto rodiny podporu a doprovázení velmi potřebují. Hodláme proto posílit i tým 
klíčových pracovníků, abychom tyto zájemce mohli uspokojit. Těší nás, že budeme i tyto rodiny doprovázet, vzdělávat  
a pomáhat jim. Věříme, že naše práce má smysl. Přejeme si, aby bylo dostatek obětavých, hodných lidí s velkým srdcem, aby 
opravdu žádné dítě nemuselo být umístěno do péče institucionální, ale mohlo prožívat dětství v bezpečí milující rodiny.  

                                                                                                            Sylva Dvořáčková,
                                                                                                            vedoucí Poradny NRP Brno  
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Poradna náhradní rodinné péče České Budějovice

Co se u nás v poradně v roce 2024 změnilo, zlepšilo nebo začalo?
V roce 2024 jsme v naší pobočce přivítali další rodiny a mohli jsme tak rozšířit i naši nabídku služeb. Na konci roku jsme se 
přestěhovali do nových, velkorysejších prostor v centru města, máme nově svoji místnost na vzdělávání, asistované 
kontakty a jiné aktivity. Stále trvá naše spolupráce s ostatními doprovázejícími organizacemi. Pravidelně se setkáváme 
a předáváme si zkušenosti. Společně se také účastníme vzdělávacích kurzů, v roce 2024 a 2025 jsme absolvovali terapeu-
tické vzdělávání. Jsme rádi, že doprovázející organizace si v našem kraji nechtějí konkurovat, ale společně se snaží nabízet 
co nejkvalitnější služby pro pěstouny. 

A v čem naše rodiny potřebují nejčastěji podpořit? 
Zprostředkováváme stále častěji psychologickou pomoc jak dětem, tak i pečujícím osobám. Naše pobočka bohužel zatím 
nemá vlastního interního psychologa, ale spolupracujeme s externí paní psycholožkou s bohatými zkušenostmi s náhradní 
rodinnou péčí. V mnohých rodinách se zabýváme specifickým chováním dětí s raným traumatem. Máme dobrou zkuše-
nost i s komunikací se školami a školkami, konzultujeme vhodné přístupy k dětem z NRP. Zajišťujeme asistované kontakty 
k bezpečnému setkání dětí s biologickou rodinou. Klíčové pracovnice se také snaží poskytovat pěstounům konstantní 
psychickou podporu při řešení aktuálních problémů v rodině. Přejeme si, aby k nám pěstouni měli důvěru, sdíleli s námi 
svoje starosti, radosti i obavy a cítili, že na té krásné, ale náročné cestě pěstounství nekráčí osamoceně a bez pomoci. 
Často rodinám pomáhá i vědomí, že ostatní pěstouni prožívají podobné příběhy. Nabídka vzdělávání zahrnuje i víkendový 
vzdělávací pobyt, kde spolu mohou rodiny strávit společné chvíle a vzájemně se podpořit. Snažíme se poskytnout našim 
rodinám i další prostor k setkávání. 

Příklad spolupráce, která pomohla rodině?
Rodiny podporujeme od počátku, kdy přijmou děti, a často i po ukončení dohody. Početné rodině, která náhle byla posta-
vena před volbu přijmout další tři děti, jsme pomohli s hledáním nového bydlení a sepsali jsme s nimi žádost o příspěvek 
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na kauci. Zajistili jsme jim právní poradenství při podpisu smlouvy a domluvili jim potravinovou pomoc, když jim po stěho-
vání nezbývaly finance. Informovali jsme je o možnosti příspěvku na automobil, díky němuž rodina zakoupila devítimístný 
vůz. Pomohli jsme jim i s žádostí o proplacení školních obědů pro děti. 

Poskytovali jsme jim poradenství i psychologickou pomoc při sžívání biologických dětí s těmi přijatými. Pomohli jsme jim 
postupně chápat zdánlivě nesmyslné projevy chování jejich přijatých dětí, mluvili jsme s nimi o raném traumatu a zajistili 
jim vzdělávání v této oblasti. 

Problémy přijatých dětí v dětském kolektivu se nám podařilo díky konzultacím s učiteli stabilizovat a vyhnout se tak pře-
stupu dětí na jinou školu. Dětem jsme přispěli na letní tábor. Nyní již s rodinou spolupracujeme několik let a velmi nás těší, 
když vidíme, jak krásné vztahy mezi jejími členy panují. 

Máte zkušenosti s následným doprovázením mladých dospělých?
Ano. Máme také vždy radost, když se na nás obrací mladí dospělí, kteří vyšli z pěstounské péče a žádají nás o jakoukoliv 
radu nebo podporu. 

Jaké akce a podpůrné aktivity jste v roce 2024 uspořádali?
V roce 2024 jsme pořádali víkendové vzdělávání na novém místě, letos se tam budeme vracet. Za možnost organizovat 
víkendová vzdělávání s pobytem jsme moc rádi, v ostatních doprovázejících organizacích v JČ kraji to nedělají. V minulém 
roce jsme pro nižší počet rodin mohli realizovat jen jednu supervizi, jeden víkend a jeden seminář, letos máme nárůst rodin 
o více než 100 %, takže veškeré změny a novinky se týkají spíše tohoto roku. Ráda bych časem zrealizovala domácí vzdělá-
vání, je to plán na delší dobu, ale u nás v Jihočeském kraji by to při dojezdových vzdálenostech z různých koutů kraje nebyl 
špatný nápad. Organizujeme také prorodinné akce pro pěstounské rodiny. V roce 2024 děti zhlédly film v kině, navštívily 
hasičský sbor v Českých Budějovicích a díky Nadaci ČEZ se rodiny setkaly v kavárně s hernou Bejbycafé a v Jump aréně. 
Před Vánoci jsme si společně užili mikulášskou besídku.

Jak vnímáte změny plynoucí z novely zákona?
Práce s našimi klienty nás naplňuje a radost z ní nám (snad) nepokazí ani nové požadavky vyplývající z novely zákona 
o SPOD. Věříme, že kvalitu podpory si zachováme i nadále.
 

Mgr. Tereza Poštová, 
vedoucí Poradny NRP České Budějovice
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Poradna náhradní rodinné péče Kroměříž

Co se u nás v poradně v roce 2024 změnilo, zlepšilo nebo začalo?
Poradna NRP v Kroměříži soustavně pokračovala i v minulém roce v ustálené sestavě pěti klíčových pracovnic a jedné psy-
choložky. Výhody menší poradny rodinného typu jsou značné. Pracovnice se dobře znají, vztahy jsou srdečné a přátelské  
a je možné udržet si dobré povědomí o všech aktivitách. 

Naší snahou je stále vylepšovat pomoc rodinám a jejich podporu. Problémy řešíme na základě týmové spolupráce – klí-
čový pracovník, pěstoun a psycholožka poradny. Častěji spolupracujeme se soudy, kterým posíláme zprávy k soudním 
jednáním. Snažíme se též zlepšit systém vzdělávání pěstounů. Spolupracujeme s novými lektory, nabízíme nové formáty 
vzdělávání. Nově jsme dostali možnost uspořádat ve spolupráci s OSPOD Kroměříž akce pro veřejnost. Jednalo se o den 
otevřených dveří naší poradny a příležitost zapojit se do Jarmarku náhradní rodinné péče v Kroměříži. 

S čím nejčastěji pěstouni potřebují pomoct?
Těžiště naší práce spočívá ve snaze pomoci pěstounům lépe porozumět přijatým dětem a jejich problémům. Stěžejní čin-
ností naší poradny je pomáhat pečujícím osobám přistupovat k dětem tak, aby v rodině zažívaly stabilní zázemí a vytvářely 
si zde bezpečné citové vazby, které jim pomohou vyrovnat se s traumatickou minulostí. Klíčoví pracovníci jsou partnerem 
pro všechny členy rodiny, hlavní důraz však kladou na blaho a naplňování potřeb dětí. Těžké situace v rodině řeší pěstouni 
ve spolupráci s psychologem. Psycholožka poradny i klíčoví pracovníci posílají zprávy a doporučení k soudním jednáním. 
Pěstouni ocení i pomoc v každodenních záležitostech, jako je jednání se školou, pomoc při vyřizování příspěvků od nadací 
či sepsání výchovné zprávy k soudu. 

Které akce se nám dařilo uskutečnit? 
Díky finanční podpoře Nadace ČEZ ve výši 35 000 Kč jsme mohli nabídnout zvýhodněné vstupy do Zoo Zlín, aquaparku či 
Galaxie Zlín. Pěstouni ocenili také víkendová školení v Sola Gratia v Bystřici pod Hostýnem.

Kde to v systému doprovázení pořád skřípalo?
Největší překážkou v naší práci je stále legislativní rámec NRP v České republice. Zákony nadále nezohledňují reálnou 
situaci ohrožených dětí, pěstounskou péči považují za dočasné opatření (přestože naprostá většina dětí setrvává v dlouho-
dobé pěstounské péči až do dospělosti). Přijaté děti jsou tlačeny do kontaktů s biologickou rodinou, ačkoliv tyto kontakty 
působí na děti ve velkém procentu případů devastujícím způsobem, děti traumatizují a narušují nově vznikající vazby mezi 
pěstouny a přijatými dětmi. 

Poradna Kroměříž pořádá každým rokem aktivity, jejichž smyslem je upozornit na nedostatečnou ochranu ohrožených 
dětí, špatné postavení pěstounů (mnoho povinností, malá práva) i nejistou perspektivu umístění dítěte (dlouhodobá pěs-
tounská péče je i po letech chápána jako přechodné opatření). V roce 2024 to bylo např. vystoupení na 8. rodinněprávním 
sympoziu Justiční akademie 25. října.

Je někdo, komu byste chtěli poděkovat?
Ráda bych poděkovala celému týmu poradny, asistentkám k dětem, které se postaraly o pěstounské děti v rámci vzděláva-
cích víkendů, i paní Leoně Olivíkové z Diakonie ČCE za výbornou péči o naše rodiny ve středisku Sola Gratia a také 
za přípravu dárkových krabic pro děti. 

Mag. Alena Vítková, 
vedoucí Poradny NRP Kroměříž
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Poradna náhradní rodinné péče Plzeň

Co se u nás v poradně v roce 2024 změnilo, zlepšilo nebo začalo?
Začali jsme fungovat v nových prostorách, zřídili jsme sklad pro výbavu pro děti v pěstounské péči a vybavili jsme dětský 
koutek pomůckami. 

A které akce se nám podařilo uskutečnit? 
V plzeňské pobočce se v roce 2024 podařilo spustit dlouhodobý kurz terapeutického rodičovství, který bude končit 
až v květnu 2025. Účastníci se pravidelně scházeli a stále ještě scházejí a pracují na svých kompetencích jako náhradní 
rodiče, poskytují si vzájemnou podporu a hledají nové cesty a přístupy, aby jim s dětmi bylo v rodinách dobře.

Začali jsme poskytovat podpůrné setkání pro přechodné pěstounky pod vedením našich psycholožek, paní Strejčkové 
a Vodičkové, těší se velkému zájmu a přechodní pěstouni se tak rádi setkávají a řeší svá aktuální témata.

Realizovaly se tři víkendové pobyty a několik webinářů i kulatých stolů. Ale také řada prorodinných akcí, například potápě-
ní s potápěči OSAC, kterým tímto děkujeme za dlouholetou spolupráci. 

S čím nejčastěji pěstouni potřebují pomoct?
Pěstouni nejčastěji řeší výchovné problémy teenagerů, kontakty s biologickými rodiči, školní problematiku, chování dětí, 
kterému nerozumí, ale i orientaci v sociálním systému, předávání dětí do péče stálých pečovatelů či do jiného prostředí.                

Jaké jsou ohlasy a zpětná vazba od rodin?
Dostáváme pozitivní zpětnou vazbu, mimo jiné i na finanční pomoc v náročných životních situacích, na vzdělávací 
víkendy, kurz terapeutického rodičovství a vztahy s klíčovými pracovníky. Rodiny k nám často přecházejí  
z jiných organizací.

Kde vnímáme problémy v systému doprovázení?
Velký počet rodin, které potřebují pomoc a doprovázení, častá nespolehlivost biologických rodičů při kontaktech a jejich 
neúčast na dohodnutých setkáních.

S kým spolupracujeme?
Spolupracujeme s OSPODy, ÚMO Plzeň, krajským úřadem, Západočeskou univerzitou v Plzni – FF a PF, Odborem sociálních 
služeb MMP a dalšími odborníky – psychoterapeuty, notářem, lékaři i neziskovými organizacemi. Také jsme v těsném kon-
taktu s Profesním sdružením přechodných pěstounů. Za dobrou spolupráci děkujeme společnosti JABLOTRON, potápě-
čům OSAC a penzionu U Jandů v Úborsku.

Mgr. Hana Benadová, 
vedoucí Poradny NRP Plzeň
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Poradna náhradní rodinné péče Praha

Co se u vás v poradně změnilo, zlepšilo nebo začalo? Z čeho máte radost? Co ještě potřebujete dotáhnout?
V Poradně NRP Praha máme radost z nárůstu zájmu o doprovázení naší organizací, což vedlo k rozšíření týmu klíčových 
pracovnic. Také nás těší, že se k nám přidala nová pracovnice, která se chopila úkolu zajišťovat vzdělávání pěstounů. 
Spokojenost vnímáme ve spolupráci v týmu, vzájemné podpoře a přátelské atmosféře. Kolektiv se ustálil a cítíme se v něm 
dobře, ustanovili jsme také zástupkyni vedoucí s konkrétně delegovanou pravomocí. 

Mezi oblasti, které ještě potřebujeme dotáhnout, patří vypracování metodik v souvislosti s novelou zákona o SPOD 
a zajištění podpory ve vzdělávání pracovníků. Snažíme se také rozvíjet nové způsoby vzdělávání, jako jsou víkendové akce, 
skupiny pro pěstouny nebo webináře. Dále řešíme úpravy prostor, konkrétně odstranění vlhkosti a plísní ve stěnách, 
a v této věci průběžně jednáme s majitelem nemovitosti.

Které akce se vám dařilo uskutečnit?
Podařilo se uskutečnit víkendové vzdělávání v Praze, které zahrnovalo i hlídání dětí, další proběhlo v Litoměřicích. Úspěšně 
jsme zrealizovali den otevřených dveří, kterého se zúčastnili i zástupci OSPODů a noví zájemci o pěstounství. Mezi úspěš-
né akce patřilo také předvánoční divadlo pro děti. Velký zájem byl o webináře zaměřené zejména na témata vhodná pro 
online formu, například finance. Připravujeme vzdělávání podle zájmu pěstounů, ať už na základě osobních setkání, nebo 
témat, se kterými přicházejí klíčové pracovnice. Klademe důraz na vyhledávání zkušených lektorů pro konkrétní  
problematiky.

S čím nejčastěji pěstouni potřebují pomoct? Jaké situace nejvíce řešíte? Kde všude klíčový pracovník podporuje, pomáhá?
Nejčastěji řešíme problémy s komunikací a kontakty s biologickou rodinou dítěte v pěstounské péči, včetně nastavení 
asistovaných kontaktů. Časté jsou potíže s výchovou, výukové obtíže dětí a potřeba doučování. Klíčoví pracovníci poskytují 
podporu při řešení vztahových problémů, zprostředkovávají odbornou psychologickou pomoc a pomáhají pěstounům 
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lépe porozumět přijatým dětem, zejména se zaměřením na specifika výchovy v náhradní rodinné péči. Dále podporují dítě 
při zpracování jeho osobní historie – například prostřednictvím nástrojů MyBackpack a Kniha života. 

Pomáháme také s vyřizováním žádostí v oblasti financí, terapií formou nadačních příspěvků a žádostmi o granty na tábory, 
pomůcky do školy nebo kroužky. Klíčoví pracovníci se rovněž věnují pomoci v oblasti bydlení, dávek, orientace v systému 
náhradní péče a dluhového poradenství. Podporují pěstouny při plnění povinnosti zvyšovat vlastní výchovné kompetence 
v rozsahu 24 hodin ročně. Pomáhají i při zvažování přijetí dalšího dítěte do rodiny, při řešení situací po úmrtí v rodině, při 
sžívání se biologických a pěstounských dětí nebo při výběru střední školy.

Jaké zpětné vazby jste v roce 2024 dostali od pěstounů nebo jiných lidí? Co vás potěšilo, zarmoutilo?
Potěšilo nás pozitivní přijetí nové klíčové pracovnice a navázání dobré spolupráce s rodinami. Většina zpětných vazeb vy-
zdvihovala důležitost podpory, kterou rodinám doprovázení přináší. Velmi si ceníme vztahů založených na důvěře a pocitu 
bezpečí a schopnosti otevřeně zvládat i citlivá témata. 

Velkou radost nám udělala vděčnost a spokojenost pěstounky, která má uzavřenou dohodu s jinou organizací, ale díky 
nám mohlo její dítě s diagnózou AS navštívit příměstský tábor, ze kterého si odneslo radostné zážitky. Zaznamenali jsme 
také uznání za pomoc při zprostředkování přijetí dítěte do pěstounské péče – dítě poté úspěšně zvládlo přijímací zkoušky 
na střední školu. Vidět malé děti spokojené a šťastné, i když rodina prochází těžkostmi, je velmi povzbudivé.

Zarmoutila nás nechuť některých pěstounů se vzdělávat. Náročné jsou situace, kdy pěstoun vychovává dítě z příbuzenstva, 
zatímco jeho vlastní dítě vyrůstá v ústavu, protože péči nezvládal. Trápí nás i situace, kdy pěstoun nechápe potřeby dítěte 
a veškerou vinu přisuzuje jemu. Ale i s tím se musí pracovat. 

Můžete dát příklad dobré či potřebné spolupráce, která pomohla rodině?
Dobrou zkušenost máme se spoluprací s OSPODy, které pořádají případová setkání a aktivně se podílejí na řešení problé-
mů v rodinách. Výborná je také platforma „Klíčák v obraze“, kterou organizuje spřátelená organizace Cestou necestou – 
nabízí prostor pro sdílení dobré praxe i obtížných témat, která trápí klíčové pracovníky. 

Příkladem konkrétní spolupráce je ta s OSPOD v Brandýse nad Labem, díky které došlo k ujasnění kontaktů s rodiči 
a dětem byl zařízen nový pokoj. Díky dlouhodobému doučování se dívka dostala na školu a dnes dobře prospívá. Velice si 
vážíme také podpory mezi kolegyněmi, které do práce přinášejí opravdové nasazení, empatii a iniciativní přístup k řešení 
mimořádných situací.

Kde to v systému doprovázení skřípalo?
Narážíme na obtíže při komunikaci a spolupráci s některými OSPODy, protože praxe není jednotná a ne každý úřad koná 
tak, jak by měl. Častým problémem jsou i prodlevy při hledání dlouhodobých pěstounů pro děti v přechodné péči. Pociťu-
jeme také nedostatek informací v souvislosti s novelou zákona.

Je někdo, komu byste chtěli poděkovat?
Rádi bychom poděkovali spolupracujícím OSPODům, dobrovolníkům a všem pěstounským rodinám. Dík patří také našim 
kolegyním a Sociálnímu nadačnímu fondu v Praze za rychlou, konkrétní a účinnou pomoc pěstounům.

PhDr. Alena Michalová, 
vedoucí Poradny NRP Praha
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Poradna náhradní rodinné péče Telč

Co se u nás v poradně v roce 2024 změnilo, zlepšilo nebo začalo?
Sdružení pěstounských rodin má již dva roky své pracoviště také na Vysočině. Poradna náhradní rodinné péče má svou 
kancelář v Telči. Od počátku roku 2024 zde působí dvě pracovnice, které zajišťují doprovázení a podporu pěstounským 
rodinám, poskytují poradenství zájemcům o náhradní rodinnou péči a také se věnují osvětě o náhradním rodičovství 
pro veřejnost. 

S čím nejčastěji pěstouni potřebují pomoct?
Pracovnice poradny jsou v pravidelném kontaktu s rodinami a dětmi. Zajišťují rodinám podporu při výchově dětí, zpro-
středkují doučování pro děti, doprovází rodiny na jednání do škol nebo organizují kontakty dětí s jejich biologickými rodiči 
nebo širší rodinou. Rodinám poskytují poradenství ohledně nároku na dávky pěstounské péče, při žádosti o příspěvek na 
péči, při soudním řízení. Společně s rodinami se také účastní případových konferencí. Pěstouni jsou velice rádi za zpro-
středkování psychologické konzultace, kdy v bezpečném prostředí mohou probrat náročné situace, které při péči o děti 
prožívají.  

Pro jednu rodinu byly zajištěny ve spolupráci s Nadací J&T finanční prostředky na úhradu dlouhodobé psychoterapie 
a další rodině byly poskytnuty finance na rehabilitaci z prostředků Sdružení pěstounských rodin.

Jaké vzdělávací a další aktivity jsme realizovali?
V roce 2024 pracovnice poradny zorganizovaly pro pěstouny tři osmihodinové semináře na téma první pomoc v domácnos-
ti, pozitivní komunikace a komplexní vývojové trauma. V rámci těchto seminářů se pěstouni dozvěděli nové informace 
a také mohli sdílet své zkušenosti. 
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Poradna NRP úspěšně obhájila svůj projekt u Nadace rozvoje občanské společnosti a Nadačního fondu Tesco a z obdr-
žených peněz vybavila své pracoviště přebalovacích pultem, knihovničkou a dalšími potřebami pro pěstounky na pře-
chodnou dobu a děti svěřené do jejich péče. V prosinci 2024 se v Poradně NRP Telč uskutečnilo první inspirativní setkání 
pěstounek na přechodnou dobu. Měly zde prostor pro sdílení svých radostí i zkušeností z přechodné pěstounské péče.

Pracovnice poradny také pořádaly několik besed o náhradní rodinné péči a přednášky pro žáky a studenty. Také představi-
ly činnost poradny na celodenní akci Den prevence v Dačicích a v rámci Týdne pěstounství také na osvětové akci Táhneme 
za jeden provaz, kterou každoročně pořádá Krajský úřad Kraje Vysočina v obchodním centru Citypark Jihlava. 

S kým spolupracujeme a co se osvědčilo?
Ráda bych zde zmínila výbornou spolupráci s pracovníky několika OSPODů. S nimi a ještě společně s pěstounskými rodina-
mi jsme se podíleli na tvorbě individuálního plánu na ochranu dítěte. Tuto praxi, která je podporou pro pěstounské rodiny, 
ocenila také inspekce z MPSV.

O činnosti naší Poradny NRP Telč pravidelně informujeme občany měst a obcí na Vysočině a v okolí Dačic prostřednictvím 
místních zpravodajů a tiskovin.

Závěrem
Ráda bych poděkovala všem, kdo se podílí na podpoře náhradních rodin a dětí, které v těchto rodinách vyrůstají. Velké 
poděkování také posílám všem náhradním rodičům, kteří poskytují pro děti láskyplné prostředí a bezpečnou náruč.  
   

Mgr. Zdeňka Zamazalová, 
vedoucí Poradny NRP Telč
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FINANCE
 

Vybrané finanční údaje jednotlivých středisek a projektů v tisících Kč

Finance z veřejných zdrojů                   
ÚP Brno, státní příspěvek na výkon pěstounské péče                                                   30,126 tis.
MPSV, Odbor rodinné politiky a ochrany práv dětí 387 tis.
Hlavní město Praha 21 tis.
Statutární město Brno, Odbor zdraví 95 tis.
Statutární město Brno, Odbor školství a mládeže 41 tis.
Statutární město Brno, městská část Brno – Řečkovice a Mokrá Hora 5 tis.
Statutární město Plzeň, Odbor školství, mládeže a tělovýchovy 19 tis.
Statutární město Plzeň, Odbor sociálních služeb 25 tis.
Statutární město Plzeň, městský obvod Plzeň 3 30 tis.
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Významné dary
Nadace J&T na doprovodné projekty doprovázení 120 tis.
NROS, VY ROZHODUJETE, MY POMÁHÁME na doprovodné projekty  
doprovázení 

90 tis.

Nadace Komerční banky na doprovodné projekty doprovázení 35 tis.
Nadační fond Veolia na doprovodné projekty doprovázení 29 tis.
Nadace ČEZ na doprovodné projekty doprovázení 51 tis.
Nadační fond ALBERT na doprovodné projekty doprovázení 5 tis.
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PODĚKOVÁNÍ

Děkujeme všem obětavým lidem a firmám, které podporují naši činnost finančně, věcnými dary anebo dobrovol-
nickou prací. Společně s vámi můžeme podpořit pěstounské rodiny v jejich náročném poslání a umožnit ohroženým 
dětem lepší start do života s otevřenou budoucností. 

Našimi partnery v roce 2024 byli: 

Ministerstvo práce a sociálních věcí

Samospráva
Jihomoravský kraj / Středočeský kraj / Město Plzeň / Hl. m. Praha / Magistrát města Brna, Odbor zdraví / Magistrát města 
Brna, Odbor školství a mládeže / Městská část Brno – Řečkovice a Mokrá Hora / Městský obvod Plzeň 3

Nadace, nadační fondy
Nadační fond Albert / Nadace J&T / Vy rozhodujete – my pomáháme (NF Tesco a NROS) / Nadace ČEZ / Nadační fond  
Rozum a cit – individuální podpora rodin / Nadace Komerční banky / Nadační fond Veolia

Firmy, instituce a společenství
ADRA / Audit Brno, spol. s r.o. / Fakulta podnikatelská VUT v Brně / Jablotron / Čokoládovny Fikar / INFINIT Step / Penam, 
a.s. / Portál / Římskokatolická farnost Sloup v Moravském krasu / Sbírka Krabice od bot

UVAŽUJETE O PĚSTOUNSTVÍ? 

Je stále mnoho dětí, které čekají na mámu a tátu, teplo a bezpečí domova. Proto hledáme pěstouny pro děti,  
o které se jejich biologičtí rodiče neumějí anebo nemohou postarat. 

Sbíráte informace, inspiraci a podněty k tomuto tématu? 
•  Podívejte se na naše bezplatné webináře: www.budoucipestouni.cz/webinare
•  Sledujte náš podcast Náhradka: www.podcasty.pestouni.cz 
•  Ozvěte se nám s jakýmkoliv dotazem na info@pestouni.cz anebo budouci@pestouni.cz
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NAŠE ZÁKLADNÍ ÚDAJE

Jsme nestátní nezisková organizace, která od roku 1995 poskytuje služby rodinám s přijatými dětmi.

Naším posláním je podporovat pěstounské rodiny a jiné pečující osoby v jejich rozhodnutí dát dětem
šťastnou a spokojenou rodinu. 

Sdružení pěstounských rodin z.s.
Anenská 10/10
602 00 Brno
Statutár: Mgr. Ing. Pavel Šmýd, předseda spolku
IČO: 64326471
E-mail: info@pestouni.cz
Datová schránka: auuu8y3
Internetové stránky: www.pestouni.cz
Bankovní spojení: Fio banka, a.s., č. ú.: 2700255345/2010
Sbírkový účet: Fio banka, a.s., č. ú.: 2602682589/2010
Registrace: spolek zapsaný ve spolkovém rejstříku vedeném u Krajského soudu v Brně, oddíl L, vložka 5396

PŘIDEJTE SE

Díky pěstounské péči děti mohou prožít vše, co k obyčejnému dětství patří, nemusejí vyrůstat v nefunkčních rodinách či 
v ústavních zařízeních. Zažijí, jaké je to být součástí rodiny, kde se o tebe zajímají a s láskou starají, zkrátka kde máš své 
místo u stolu. Mnoho dětí jen díky pěstounským rodinám dostane šanci odnést si jedno z nejdůležitějších poselství do 
dalšího života – že vztahy v rodině jsou pestré, ale také bezpečné, podporující a pečující. Pomozte nám toto poselství 
šířit dále! 

Můžete nám přispět do sbírky na podporu a rozvoj náhradní rodinné péče jako formy pomoci ohroženým dětem  
v České republice. 





www.pestouni.cz


